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Abstract of thesis 

 

)السلفابردٌن  بعض المركبات الامٌنٌهمن مركبات الازو من تفاعل لٌكاندات  اربعهحورت فً هذه الدراسة 

وشخصت اللٌكاندات بواسطة التحلٌل الدقٌق والسلفادٌازٌن والسلفاكواندٌن والسلفامٌثازٌن(مع مركب البارسٌتامول 

 (13CNMR,1HNMR)للعناصر ، وأطٌاف الأشعة المرئٌة ، وفوق البنفسجٌة ، وأطٌاف الرنٌن النووي المغناطٌسً 

القاعدٌة طٌفٌا  فً محالٌل  –كما درست الخصائص الحاموٌة  .((massوأطٌاف الكتلةالحمراء ،مطٌافٌه الاشعه تحت

( فً المنطقة المرئٌة وتأثٌر الدالة الحاموٌة على قمم الامتصاص ومن خلال 2-12مختلفة الدالة الحاموٌة بمدى )

كذلك بأستخدام طرٌقة نصف الارتفاع .حساب ثوابت البرتنة والتأٌن و تعٌن النقاط الاٌزوبستٌه أطٌاف الامتصاص تم

 باستخدام الاملاح  اثنا عشرمعقد من معقدات الازو الامٌنٌهتومنت الدراسة تحوٌر 

CoCl2.6H2O))(NiCl2.6H2O)(CuCl2.2H2O) وتم تشخٌص تلك المعقدات بتقنٌات التحلٌل الدقٌق  1:1وبنسبة مولٌة.

اللهبً ومطٌافٌة الأشعة تحت الحمراء ، وأطٌاف الأشعة المرئٌة ، وفوق البنفسجٌة ومطٌافٌة الامتصاص الذري للعناصر 

فضلاً عن رلك حم دساست الفعّاليت البايولوجيت لجميع الليكانذاث ،والمعقذاث والحساسٌة المغناطٌسٌة.، والتوصٌلٌة المولارٌة ،

 مع دراسه السمٌه الخلوٌه للٌكاندات والمعقدات الفعاله. واع من البكخشياخمس انالمحضشة واسخخذمج في هزه الذساست 

In this study fore ligands were prepared from prepared by the coupling of 4-acetamidophenol with 

some  sulfa drugs (sulfadiazine Ld , sulfaguinidine, Lg ,sulfamethazine  Lm and sulfapyredine Lp) 

with parasetamol. These ligands were identified byelemental analysis, FT-IR , UV-visible, 
1
HNMR 

, 
13

CNMR and mass spectroscopy. The ionization constant of the ligands were determined 

potentiometrically using the Irving-Rossotti technique at constant temperature 25 °C. The values of 

the average number of protons associated with the ligands nA at different pH values were 

calculated. The proton-ligand formation curves are obtained by plotting nA versus pH at constant 

temperature. Twelve complexes were prepared from above ligands with cobalt, nickel, and copper 

salts, with molar ratio 1:1 (M : L).  

These complexes were characterized by elemental analysis, FT-IR, UV-visible , spectroscopy 

,atomic absorption , molar conductance andmagnetic susceptibilitie In addition , the biological 

activity of the prepared ligands and their complexes was studied by using five types of bacteria . 

 


